
Bestyrelsesmøde 13. januar 2024 kl. 10-13 – Kronborg Vestre Birks BF

Deltagere: Birgit, Helene, Arne, Jan, Jørgen, Steffen, Mette.
Afbud fra Majbritt.

Dorte deltager i punkt 6 da hun underviser på vores begynderkursus.

Januarmøde

Medlemsstatus: 115 har betalt kontingent for 2024. 9 har meldt sig ud. 8 har ikke betalt eller 
meldt sig ud. De får en hilsen. Desuden har vi en række lokalmedlemmer som vi sender mail
til om de vil være med igen i år. 

1) Konstituering
Vi skal konstituere os som ny bestyrelse på den måde at vi mangler en næstformand/kvinde.
Vi skal have en næstformand jf.. vores vedtægter og banken ser det også gerne. Jeg tror ikke vi 
har særlige opgave til næstformanden så længe formanden er nogenlunde velfungerende. Jeg har 
brugt næstformanden til sparring af forskellige emner før de er udført eller taget videre i 
bestyrelsen. 

Ref: Birgit Søgaard er ny næstformand i bestyrelsen.

2) Foredrag i foråret. 
Sidst i februar: Vi har talt om at få besøg af Per Kryger, men han er en travl mand. Alternativt har 
jeg et forslag - efter en update på kyndig-biavler-kursus med selvsamme Per Kryger - om at vi 
holder en aften med fokus på bisygdomme. Det tror jeg aldrig vi har gjort. Der sker ændringer både
i lovgivning og krible-krable trusler der trænger sig på. Så for at skærpe opmærksomheden både 
på det og på hygiejne og den slags.
Indhold: EU-forordningen: Sygdomsovervågning og biavlerens ansvar. 
Webinar 1 Oversigt bisygdomme med Per Kryger: 29 minutter. 
De meldepligtige sygdomme – bipest, lille stadebille m.fl.
Pause
Webinar 2 Virus og honningbier med Per Kryger. Afkortes til ca 30 min.Virus der spredes som 
følge af varroa: Deform vingevirus, Akut biparalysevirus. Evt. 8 minutter om sækyngel.
Varroabehandling (opsummering): Den sikre strategi, Varroabekæmpelse uden kemi, 
Oxalsyrestrips hvor ofte, hvor længe, hvorfor og hvorfor ikke.

April: Foredrag hvor også begynderkurset deltager: 
Honningsmagning og sensorik? Holder vi fast ved det?

Sommerudflugt Flemming Vejsnæs inviterede os til hans matrikel til diverse om bier og biavl, da 
vi var i Sorø. Dorte har forhåndsaftalt lørdag 8. juni 2024

Ref: Foredrag om bisygdomme. Kantinen booket til onsdag 28. februar. 
Omkring varroabehandling må vi ”pause” ift hvilke muligheder der bliver fremover, nu da 
det formelt er forbudt at bruge organiske syrer til varroabekæmpelse. 
DBFs temahæfte: Sygdomme og skadevoldere i praktisk biavl fra 2019.

Sensorik: Introduktion til hjulet, smagning af forsk. Honninger i grupper og en opgave om at
lave en honninganmeldelse.
Forslag om at det af og til er emne i skolebigården. At man skriver sig på en liste og 
medbringer en honning og så smager den og taler om den.

https://www.youtube.com/watch?v=r8gAE6OpJKg&list=PL7_bp-FC-KKA2Dtp4uLTaNxqq9lxoUrXK&index=4&ab_channel=PerKryger


3) Nye portopriser. Vil vi bruge dobbelt op på porto?
På sidste møde aftalte vi fortsat at udsende Honningtavlen som blad/i brev.
Fra 1. januar tager PostNord 24 kr. for et brev op til 100 g.
Det betyder at vores foreningsblad kommer til at koste ca. 125 x 24 kr. i porto = 3000 kr. pr. gang.
Dao tilbyder også omdeling for ”kun” 20 kr. pr. brev. De arbejder på en løsning med at man kan 
udskrive labels, men den har de ikke endnu. Det betyder at man skal bestille 125 portokoder en ad
gangen. Det dur selvfølgelig ikke. Når de får løsningen så koster det 125 x 20 = 2500 kr. pr. gang.

Vil vi bruge mellem 5000 og 6000 kr. på porto?
Et forslag kan være at vi udsender aprilnummeret – det er her Opslagstavlen er mest værd – med 
posten og udsender oktobernummeret pr. mail? Der er to medlemmer vi ikke har mailadresse på.

Ref: Drøftet om der er andre muligheder. Vi aftaler at udsende aprilnummeret med posten 
og oktobernummeret på mail. Vi evaluerer om et års tid.

4) Vinduesprojekt - hvad skal der til og hvornår.

Ref: Vi har muligvis et egnet vindue. Jørgen følger op med Henrik og måler om ikke det er 
egnet. Vi aftaler at sætte det i gavlen i stedet for.
Jan og Jørgen finder ud af hvad og hvem der skal til og så indkalder vi til en skift-vindue 
dag sidst i april. Evt. samtidig med arbejdsdag hvis det kan passe.
Helene har forslag til et par af vores egne folk med hænderne rigtig skruet på. Mette sender 
kontaktoplysninger til Jan.

Link til billederne fra nyt-klubhus i 2012

5) Begynderkursus 2024
Status på tilmeldinger: 7
Annonce i Ugeposten – I diverse facebookgrupper?

Ref: Ifm. DBFs begynderkursus i onsdags, var der diskussion om hvor stor effekt 
lokalavisen har ift. facebook m.fl.
Mette laver et facebook opslag der kan deles og så opfordre vi medlemmerne til at dele i 
deres lokale facebook-grupper af diverse slags.
Evt. en ugepostannonce. Vi får halvdelen refunderet af DBF.

6) Strategi for varroabekæmpelse i skolebigården. Kl. 11.30
a) Midetælling: Både i skolebigården og invitation til medlemmerne om at deltage? Indkøb af easy-
tjek-midetællere. Både flere til skolebigården og til udlån/gave til x personer der vil deltage med 
egne bifamilier?

b) Varroa uden kemi: Indespærring, yngelfratagelse....?
c) Tælle mider i alle familier (3-4 gange i sæsonen) så alle lærer det?
d) Den sikre strategi med myresyre og oxalsyre?
Hvad skal nye biavlere undervises i?

Ref: a) og c) Alle skal lære at tælle mider. Vi træder pt. vande ift hvilken behandling man evt.
skal give hvis midetrykket er for højt.
b) I 2023 praktiserede vi dronningeindespærring på 3 familier. Det gav lidt udfordringer ift. 
den ugentlige udskiftning af yngeltavle og par dronninger var på springtur. Der findes 

https://photos.google.com/share/AF1QipOE6r1XdfgvPoTj8SSbMUji-N6TpBddGnBPS9iayfWeJfthAQh_ialimJFxd_O4bA?key=bmNKck1CcGU4Z29Ga0VzdjI0U1ZPcGpTUUdtak93


dronningeindespærringskassetter til LS, men 12x10 er ikke et mål der bruges udenlands.
Vi skal også prøve med total yngelfratagelse. 

d) Dorte skriver til DBF for at høre hvad man arbejder med her ift den sikre strategi

Vi holder et nyt møde når vi nærmer os sæsonstart og forhåbentlig er lidt klogere på vejen 
frem.

Varroanedfaldet efter oxalsyredrypning i december:

De tre forsøgsfamilier: 1: 130 mider, 4: 85 mider, 5: 40 mider

9: 275 mider, 10: 140 mider, 11: 50 mider, 14: 300 mider, 16: 275 mider, 17: 75 mider.

I DBFs temahæfte Varroa – Den sikre strategi fra juli 2022 kan man læse om nogle af de 
bekæmpelsesmetoder der er nævnt som godkendte i Lægemiddelstyrelsens liste.

Link til Binævnets referater:

Udskrift fra bilag til mødet den 11. oktober 2023. Næste møde er i marts 2024.

”Bekæmpelsesmidler/Veterinærmedicin Danmarks Biavlerforening havde bedt om et punkt til 
dagsorden, omkring nye regler for anvendelse af veterinære lægemidler. Som det fremgår af 
Danmarks Biavlerforenings oplæg, er der sket ændringer i lovgivningen for veterinære lægemidler. 
Disse håndteres at Fagenheden Dyrevelfærd og Veterinærmedicin.

FVST er bedt om at give status i forhold til reglerne på dette område, jf. Danmarks Biavlerforenings
bilag, til dagens dagsorden.  Danmarks Biavlerforening har rejst problematikken vedrørende de 
nye regler overfor det relevante fagkontor, samt over for Ministeren, og Fødevarestyrelsen har 
desuden forespurgt EU Kommissionens om reglernes tolkning. 

Svaret foreligger nu, og det er allerede leveret til Danmarks Biavlerforenning forud for mødet. 
Svaret for EU Kommissionen meddeler desværre, ud fra Danske biavleres tidligere og 
nuværende praksis, at behandling af varroa skal ske med de godkendte lægemidler som der
refereres til i reglerne, og de organiske syrer som vanligvis anvendes i Danmark må ikke 
anvendes.  

Fødevarestyrelsen har på Binævnsmødet ikke umiddelbart mere at tilføje, til det svar som 
foreligger, og må henvise til, hhv. EU Kommissionen og det relevant fagkontor, for yderligere 
drøftelser af konsekvenserne af denne konklusion.   ”

https://lbst.dk/landbrug/genetiske-ressourcer/biavl/binaevnet#c108918

